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Al Ćnal son tantos los impedimentos burocrát icos que yo 
creo que al Ćnal se les impide a estas personas el disfrute y el 
fomento también de las comarcas de interior.

Simplemente comentarle que los bosques, los parques natu-
rales bien gest ionados son fuente de ocio. Tienen una función 
ecológica, turíst ica, deport iva, económica, educat iva y social, 
y que las personas..., estas personas que quieren realizar este 
t ipo de actividad quieren al medio ambiente, y no lo maltra-
tan, como es el caso que le he expuesto.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora García.

Consellera.

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient , Canvi 
Climàt ic i Desenvolupament  Rural:

Muchas gracias.

En primer lugar, cabe recordar que el marco para la realiza-
ción de estas act ividades en los parques naturales debe ser 
siempre lo que tengan previsto el PORN y el PRUG de cada 
de estos espacios. Planes o normas de uso y de gest ión que 
deben ser capaces de evaluar los valores naturales de los 
usos permit idos y que den las opciones para en cada caso 
concreto regular esos usos deport ivos. Siempre todo ello 
dentro del respeto a los valores ambientales, a las afecciones 
derivadas de esas act ividades y de las condiciones especíĆcas 
que t iene cada parque natural.

Por eso en este punto cabe reiterar la importancia del papel 
que han de jugar las juntas rectoras de los parques naturales, 
porque la part icipación social en la revisión de los PORN y 
PRUG es imprescindible para poder llegar a consensos entre 
los diferentes intereses.

En cualquier caso, también estamos trabajando desde la conse-
lleria con la Dirección General de Deporte para proponer en 
breve, si puede ser, una normativa integradora de todo ello.

Y estamos también en permanente contacto con la Agencia 
de Seguridad y Respuestas a las Emergencias, que es la 
competente para determinar los niveles de emergencia 
que son los que condicionan el desarrollo de determinadas 
act ividades.

Además, sí que sabemos, somos conocedores de todo el 
t iempo que tarda la tramitación de estos permisos, pero, de 
todas formas, por ejemplo, para darle algún dato, le podemos 
decir que en esta conselleria se están tramitando entre diez y 
veinte act ividades ciclistas al mes, solo ciclistas, además de 
otras modalidades: pedestre, de trails y rallys, y algunas de 
ellas en parques naturales. Por ejemplo, en el últ imo mes de 
mayo se han celebrado todas las act ividades ciclistas solicita-
das en parques naturales, una en Font Roja, otra en Mariola, 
dos en Espadán y dos en la Albufera.

Lo que estamos haciendo desde la conselleria es garant izar el 
buen uso de nuestros espacios naturales protegidos y desde 
luego que esto sea una oportunidad de desarrollo para los 
pueblos de interior y de evitar el despoblamiento.

Muchísimas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, consellera.

Passem a la pregunta 823, que formula la diputada Blanca 
Garrigues, del Grup Parlamentari Popular, a la vicepresidenta 
i consellera d’Igualtat  i Polít iques Inclusives.

Senyora Garrigues, quan vosté vullga.

La senyora Garrigues Francés:

Gracias, señora presidenta.

Buenas tardes, vicepresidenta.

Estamos ya en el mes de junio. El 1 de abril tenía que estar 
en marcha la nueva red de agentes de igualdad. Por eso le 
pregunto: ¿cómo está funcionando la nueva red de agentes 
de igualdad? (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Vicepresidenta.

 

La senyora consellera d’Igualtat  i Polít iques Inclusives:

Bona vesprada, senyories.

Gràcies, presidenta.

Com ja la vaig informar en la compareixença de presentació 
de pressupostos d’esta Vicepresidència i Conselleria d’Igual-
tat i Polít iques Inclusives per a 2017, el servei Infodona els 
anava a prestar per una nova xarxa d’agents d’igualtat , que es 
conĆgurava com un element act iu i rellevant, com a un servici 
de proximitat i d’atenció i, a més, com un servici públic.

Esta nova agència es conĆgura en el nou model social valen-
cià com a sistema públic de qualitat, d’advocació munici-
palista i de proximitat. Treballa en la promoció de la igual-
tat entre hòmens i dones i també disposa de les ferramentes 
necessàries per a previndre, detectar i atendre els casos de 
violència de gènere que puguen sort ir en el seu àmbit .

Es tracta de prestar des de l’àmbit  públic un servei públic 
que treballa per la igualtat , la proximitat i facilita l’accés. 
(Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, vicepresidenta.

Senyora Garrigues.

 
La senyora Garrigues Francés:

Gràcies, presidenta.

El otro día vino a la comisión de igualdad a comparecer 
el secretario autonómico, tenía que venir para darnos los 
datos de la nueva red, para contestar a las preguntas. Pero 
la realidad es que no nos dio ni un dato ni contestó a ninguna 
pregunta. Yo espero que usted, señora Oltra, los dé. Pero, 
como no soy muy opt imista ya, les voy a adelantar algún dato.

El día 1 de abril tenía que estar en marcha la nueva red de 
agentes y tenía que haber 76 agentes de igualdad trabajando. 
¿Sabe cuántos había en marcha en este momento, cuántos 
agentes de igualdad estaban trabajando? 10. 10 en toda la 
comunidad. Gestió, señora Oltra, gestió.

Ya se lo dije a él y se lo repito a usted. Han cambiado un 
modelo que funcionaba perfectamente, como la red de agen-
tes Infodona, por puro sectarismo polít ico.

No les gustaba solo porque lo había hecho el PP. De verdad 
que no puedo entender que alguien se cargue algo que 
funciona bien solo porque venga del Part ido Popular.

Usted en la oposición reclamaba que no se les recortara ni 
una hora a esas trabajadoras. Y hoy llegan ustedes, y no les 
recortan una hora, les recortan todas.

Ahora, si quiere puede contestarme como siempre, diciendo 
lo mal que lo ha hecho el Part ido Popular hablando de la 
corrupción. Incluso el otro día el secretario trajo una foto de 
Esperanza Aguirre, que aún no sé qué t iene que ver con la red 
de agentes de igualdad.

O si cree mejor, les mira a ellas, les mira a los ojos, que están 
arriba, y les dice, mire, cuando estaba en la oposición todo lo 
que os dije no era verdad, porque cuando he llegado al poder, 
cuando ya me he instalado, ya vuestros derechos no me han 
importado tanto. Porque si no, cómo se ent iende que lo que 
es bueno para unos trabajadores, lo que sí puede ser para 
unos, no pueda ser para otros. Porque la señora Montón le 
ha prometido a los trabajadores del hospital de la Ribera que 
cuando la concesión se revierta van a pasar a ser laborales 
Ćjos. ¿Miente la señora Montón? ¿Podía ser o no podía ser? 
¿Para unos sí y para otros no?

Y no lo dice el Partido Popular. Ya se lo advirt ió el sindicato 
Comisiones Obreras cuando reclamó para las extrabajado-
ras de Infodona los mismos derechos. Y le voy a leer textual-
mente, dice Comisiones Obreras: «Si recientemente se 
aĆrmó que se revert iría el hospital de la Ribera y su plant illa, 
¿por qué unos servicios se asumen y otros no?».

Señora Oltra, hoy puede contestarles, hoy puede contestar-
nos, hoy puede contestar al Síndic de Greuges, que creo que 
es el tercer requerimiento que le hace sobre este tema y no 
le contestan.

Mire, esta nueva red no convencía a nadie, ni a los ayunta-
mientos a los que les daba la subvención, que están hartos 
del yo invito y tú pagas. Ni sus propios alcaldes, los suyos, 
consellera, los de su mismo color, que les decían que por ahí 
no. Pero ustedes ya tenían la ruta marcada y les daba igual. 
Eso no es diálogo, eso no es consenso.

Vicepresidenta, ustedes tenían una red montada. Podían 
haberla ampliado, estamos de acuerdo. Podían haberla mejo-
rado. Todo es mejorable. Podían haber respetado los dere-
chos de las trabajadoras que llevaban más de diecinueve en 
su cargo.

Ustedes han prescindido de algo muy, muy importante, que 
es la experiencia de todas estas mujeres que llevan muchísi-
mos años trabajando en beneĆcio de la igualdad; experien-
cia que ni siquiera ha sido valorada adecuadamente en los 
procesos de selección.

Señora vicepresidenta, su gest ión en este tema no ha sido 
buena. Gestió, señora Oltra, gestió. Se comprometió a que 
estaría en marcha el día 1 de abril. Se comprometieron uste-
des, pero la realidad ha sido muy dist inta. Y no me vale que 
me diga que no pasa nada, que han sido unos días, que ha 
sido un mes, que han sido dos meses. Eso demuestra la poca 
importancia que ustedes dan a la labor que están realizando 
esos agentes de igualdad.

Nosotros sí le damos importancia. ¿Pero sabe quién le da 
importancia? ¿Sabe quién es la que más importancia le da? 
Todas esas usuarias, todas esas mujeres que día a día estaban 
atendiendo y que llegaron el día 3 de abril. ¿Sabe lo que se 
encontraron? Una oĆcina cerrada, una oĆcina vacía. Eso es lo 
que había ese día y, por desgracia, eso es lo que todavía, dos 
meses después, es lo que hay en muchos sit ios.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Garrigues.

Vicepresidenta.

La senyora consellera d’Igualtat  i Polít iques Inclusives: 

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora Garrigues, per la seua pregunta.

Mire, per a fer aĆrmacions primer s’ha de documentar una 
persona. Jo li recomane que se documente.

La señora Montón no miente. I a més està fent molt  bé això 
de la Ribera. I la senyora Montón al que s’ha compromés és 
que el personal de la Ribera serà laboral indeĆnit , senyora 
Garrigues, no Ćx. És una qüest ió molt  diferent. Documéntese, 
lea, senyora Garrigues, és molt  ediĆcant. Per tant, no miente la 
señora Montón, i a més està fent-ho molt  bé.

I mire, vosté entendrà que el procés de la Ribera és molt  
diferent a un procés de municipalització, on entren els 
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ajuntaments, i on nosaltres no els anem a dir als ajuntaments 
si han de fer una persona laboral indeĆnida, Ćxa o no. Entre 
d’altres coses, perquè hi ha uns principis const itucionals, que 
és de veres que el seu part it  mai ha entés, que és l’accés a un 
empleo público per capacitat , per igualtat , i per lliure concur-
rència, que vostés això no ho han entés mai, perquè és que 
han fet el trifásico per Ćcar la gent dintre de l’administració 
pública, (remors) i aleshores el que se fa són les coses bé.

Jo, de corrupció, dels seus enxufes i d’estes coses no vaig a 
parlar perquè ja ho ha fet vosté. Vosté ja s’ha retratat.

Per tant, els tretze treballadors i treballadores, vosté sap que 
estes persones treballaven en una empresa privada? Vosté té 
clar la diferència entre allò privat i públic? Igual no. Perquè això 
vostés també ho han confós moltes voltes. Aleshores a estes 
persones La Generalitat no els està vulnerant ningun dret labo-
ral, perquè estes persones estaven treballant en una empresa 
privada. I el que estem fent és crear ocupació pública, de quali-
tat, perquè aquestes persones tinguen un empleo público i la 
seua plusvàlua i el seu treball no se duga ninguna empresa bene-
Ćcis. Eixa és la diferència entre vostés i nosaltres.

A dia de hui, mire, com sembla que..., no sé si li interessa, 
però jo li done les dades. A dia de hui ja hi ha 27 agents 
en Ademús, Alacant, Alfafar, Algemesí, Aiora, Burjassot, 
Borriana, Carcaixent, Cullera, Dénia, Elx, l’Alcora, Manises, 
Montanejos, Mutxamel, la Pobla de Vallbona, Montcada, 
Ontinyent, Pilar de la Horadada, Quart Poblet, Riba-roja de 
Túria, Sant Vicent del Raspeig, Santa Pola, Segorbe, Villar del 
Arzobispo, Xàt iva i Xirivella. I amb dotze municipis que han 
Ćnalitzat el procés de selecció a data 1 de juny. Val? Alaquàs, 
Alcoi, Almassora, El Campello, Enguera, Ibi, la Vall d’Uixò, la 
Vila-joiosa, Morella, Petrer, Picassent i Catarroja. I vint  loca-
litats que tenen els procés de selecció en marxa: Alboraia, 
Altea, Aspe, Castelló de la Plana, Xiva, Inst itut  Municipal 
de Serveis Socials, Gandia, Llíria, la Nucia, Onda, Paiporta, 
Paterna, Sant Joan d’Alacant, Sueca, Torrent, València, Vila-
real, Villena, Vinaròs i Xàbia.

Amb quina diferència? S’ha fet un repart iment object iu. 
Perquè vosté ha dit  una cosa, i és «sus alcaldes». Sap vosté 
també la diferència entre vostés i nosaltres? Per a mi tots els 
alcaldes, en allò que a polít iques socials se referix, tots els 
alcaldes són nostres, tots, me té igual de quin color polít ic 
siguen... (veus)

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor!

La senyora consellera d’Igualtat  i Polít iques Inclusives:

...cosa que vosté no han entés. I a la millor en esta llista se 
n’adonen, se n’adonen en esta llista de municipis que tots els 
alcaldes són nostres? Bé, açò ja està en marxa. Anem a arre-
glar la xarxa que vostés tenien. I sense dubte les dones que 
han estat t reballant en Infodona tenen l’experiència suĆcient, 
i aixina s’està demostrant, per accedir a les noves contracta-
cions, perquè són les dones que han demostrat durant anys 
saber fer el t reball. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, vicepresidenta.

Anem a passar a la pregunta 721, que formula la diputada 
Marian Campello, del Grup Parlamentari Compromís, també 
a la vicepresidenta.

Senyora Campello, quan vosté vullga.

La senyora Campello Moreno:

Gràcies, presidenta.

I bona vesprada, senyora consellera.

Com bé saben, la comarca del Racó d’Ademús és un espai 
territorial del nostre territori, separat per les províncies de 
Conca i Terol. La seua situació geogràĆca i polít ica, separada 
de la unitat  territorial del País Valencià i el seu perĆl demo-
gràĆc, fan d’esta comarca d’alguna manera l’eterna oblidada 
en polít iques de benestar i en tantes altres durant molt  de 
temps.

Per fer-nos una idea, Ademús suposa el seu major nucli 
poblacional, que la formen amb 1.137 habitants; i la Pobla de 
San Miguel, la menor, amb només 64 habitants en el 2014.

La disposició geogràĆca i l’elevada mit jana d’edat de la pobla-
ció fan del Racó d’Ademús una comarca amb especials neces-
sitats d’atenció per part  de l’administració, que tenim la 
responsabilitat  de garant ir que els serveis públics arriben 
a qualsevol lloc del nostre territori. La vertebració no es fa 
sols amb línies a l’AVE. Un territori es vertebra dignament 
amb serveis públics de qualitat  que arriben allà on l’empresa 
privada no pot i de vegades no deu fer negoci.

Per això, al racó, que compta amb l’Arnau de Vilanova i l’hos-
pital de Terol a com a hospitals de referència, li calen polít i-
ques valentes que milloren el dia a dia del seus habitants, que 
generen horitzons de vida de qualitat  i que no aboquen els 
seus municipis al despoblament.

Fins ara l’única solució de les persones amb diversitat  funci-
onal i amb requeriment d’ajuda especíĆca eren les treballa-
dores socials o cuidadores, que les contractaven de forma 
privada les famílies, i en casos de molt íssima urgència es feia 
ingrés al centre de la tercera edat d’Ademús.

Per tots estos motius abans exposats, li pregunte: quines 
mesures pensa prendre per atendre les persones amb diver-
sitat  funcional que viuen en esta comarca?

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Campello.

Senyora vicepresidenta, quan vullga.


